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röviden 

Határforgalom 

• Martonyi és Szabó az MSZP-frakció ülésén 

A háború és környéke 

Kovács Lászlá és Martonyi János - a z egykori és mai külügyminiszter. (MTI Telefotó) 

Taxis jogsik a kamarától Németh-Orbán 
találkozó 

E jegyzet 

Látjátok, 
pereink*,. 

A rendszerváltozás utáni időszak legnagyobb vissz han-
got kiváltó gazdasági pere kétségkívül Tocsik Máriáé 

volt, az APV Rt. és az önkormányzatok vitájában közvetí-
tő, sikerdíjas ügyvédnő bruttó nyolcszázmilliót keresett, s 
a kétségkívül korrupciós ügy, végződjön bárhogy, a tocsi-
kol igével gazdagította nyelvünket. 

A Tocsik-botrány egyik pikantériája - azon túl, hogy 
az elsőfokú Uélet a hölgyet nem, csak a pártközeli vállal-
kozókat találta bűnösnek -, hogy a nagy sajtóvisszhang-
ban elévülhetetlen szerepet játszó vizsgálóbizottságot pont 
az a Deutsch Tamás vezette, akinek mostanában elég ne-
gatív a médiaszereplése. Ha az eddig szinte folyamatosan 
betliző ifjú sportminiszter ezen az úton halad, nem kizárt, 
hogy a népnyelv rövidesen „deutschol" (dajcsol) igével 
gazdagítja a sport, a politika szókincsét. 

Visszatérve a gazdasági perekre, hazahozták a Globex-
vezetőket, akik a sikerdíjas ügyvédnőnél tízszer nagyobb 
tételben játszottak. Biztos csak az, hogy sok milliárd forint 
hiányzik, jellemzően állami, önkormányzati pénz. A köz-
pénznek kelt tehát lába, s a kollektív felelősség asszisztált 
hozzá. Mert Sopron városának közgyűlése döntött úgy, 
hogy a biztos, de néhány százalékkal talán kevesebb hoza-
mot produkáló állampapírok helyett a Globexbe fekteti a 
pénzét, el is búcsúzhatnak jó kétmilliárd forintjuktól. Azt 
könnyen kiszámolhatjuk, hogy az ügyben igennel szava-
zók, „háza, kocsija, lova", valamint következő néhány év-
tizednyijövedelme is kevés lenne a kártalanításra. 

Azután vannak egészen apró, csak helyi visszhangot 
kiváltó perek. Ki emlékszik már az ősprivatizátor Balázs 
Andrásra, aki a szegedi konzervgyárat is megjárta, s arra, 
hogy a bombaüzletből morzsákkal részesülő akkori igaz-
gató úgy nyilatkozott, „boldogok vagyunk, hogy a tulajdo-
na lehetünk". A Sámson Holding azóta befuccsolt, né-
hány százmillió forinttal adós maradt, ám az évekig húzó-
dó eljárás végére pontot tevő ítélet évre, hónapra és napra 
pontosan akkora szabadságvesztést szabott ki, mint 
amennyit Balázs András a z előzetesben amúgy is rács 
mögött töltött. 
jronfekcióitélet helyett méretre szabott. Lehet, hogy 

JV Globex-ügyben is számolják már az előzetesben töl-
tött napokat? 

Kunos két éve 

• Röszke (MTI) 
A magyar járőrök két ju-

goszláv állampolgárt állítot-
tak elő tiltott határátlépés mi-
att az elmúlt 24 órában. A 
közlemény szerint a határát-
kelőhelyek forgalmában az 
előző napokhoz képest nem 
következett be változás. A 
forgalom nagy részét tovább-
ra is a határ menti bevásárlá-
sok, rokonlátogatások, kisebb 
mértékben az átutazások te-
szik ki. A röszkei határállo-
máson 1338 be- és 702 kiuta-
zót regisztráltak. Tompa-Ke-
lebia átkelőnél 4346-an lép-
tek be és 1866 utas hagyta el 
az országot. Hercegszántónál 
661, illetve 122 volt a hatá-
rátlépők száma. 

Uszodaügy 
• Eger (MTI) 

Egerben nem gyűlt össze 
kellő számú hiteles aláírás a 
fedett uszoda építéséről szóló 
népszavazás kiírásához - ál-
lapította meg a helyi válasz-
tási bizottság. A testület a 
Területi Államháztartási és 
Közigazgatási Információs 
Szolgálatot kérte fel a refe-
rendumot kezdeményező egri 
SZDSZ-szervezete által a bi-
zottságnak leadott 13 ezer 
297 kézjegy hitelesítésére. A 
számítógépes feldolgozás so-
rán megállapították, hogy 
csupán 8218 aláírás tekinthe-
tő hitelesnek, viszont az ön-
kormányzat rendelete szerint 
a választók egynegyedének, 
ebben az esetben 11 ezer 805 
szavazásra jogosult polgár-
nak a hiteles szignója szüksé-
ges a népszavazás kiírásához. 

Lipthay-napok 
• Szécsény (MTI) 

Lipthay-napok kezdődtek a 
szécsényi mezőgazdasági 
szakképző iskolában. A báró 
Lipthay-család a háború elől a 
Vajdaságból menekülve tele-
pedett meg Szécsényben, a fa-
mília volt az egykori For-
gách-kastély utolsó privát tu-
lajdonosa. Lesz szakmai nap, 
amelynek keretében a bioter-
meléssel, a lótenyésztéssel is-
merkednek a diákok. 

Falusi múzeum 
• Jászkisér (MTI) 

Múzeumi működési en-
gedélyt kapott a kulturális 
tárcától a jászkiséri Csete Ba-
lázs Helytörténeti Gyűjte-
mény. A helytörténeti kutatás 
Csete Balázs, a neves népraj-
zos munkásságának nyomdo-
kain 1970-ben kezdődött 
meg Jászkiséren, és a munkát 
azóta is Győri János és Győri 
Jánosné pedagógus-népmű-
velő házaspár irányítja. Az 
összegyűlt anyagból először 
tantermekben rendeztek egy-
egy időszakos tárlatot. Végül 
a községi tanácstól kapták 
meg a gyűjteménynek most 
is helyet adó épületet. 

Pedagógiai 
napok 

• Debrecen (MTI) 
Tavaszi pedagógiai napok 

efmmel egyhetes rendez-
vénysorozat kezdődött hét-
főn Debrecenben. A megnyi-
tón Somogyi Béla alpolgár-
mester elmondta: a pedagó-
8iai napokat, hagyományte-
remtő szándékkal, első ízben 
rendezte meg a város. A leg-
fontosabb célja az, hogy a 
Pedagógusok jobban megis-
merjék egymás munkáját, és 
a z oktatásban szerzett ta-
pasztalatokat megoszthassák 
egymással. 

• Budapest (MTI) 
Nincs napirenden szá-

r a z f ö l d i h a d m ü v e l e t , 
m é g k e v é s b é e g y Ma-
g y a r o r s z á g területéről 
induló , é s z a k i b e a v a t -
k o z á s K o s z o v ó b a -
mondta Martonyi János 
kü lügyminiszter hétfőn 
újságíróknak, azt köve-
tően, hogy beszámolt az 
Országgyűlés szocialista 
frakciójának a jugoszlá-
v i a i konf l ik tussa l k a p -
csolatos helyzetről. 

A magyar diplomácia ve-

• Budapest (MTI) 
A k e r e s k e d e l m i é s 

i p a r k a m a r á k felkészül-
tek a r r a , h o g y m á j u s 
közepétő l m e g k e z d j é k 
a tax ivezetői igazo lvá-
nyok k iadását - nyilat-
kozta Simcsig Miklós, a 
M a g y a r K e r e s k e d e l m i 
és I p a r k a m a r a közleke-
désért felelős szakértő-
je-

A közúti közlekedési 
szolgáltatásokról és a közúti 
járművek üzembentartásáról 
tavaly elfogadott kormány-
rendelet-módosítása szerint 
1999. július elsejétől csak 

Az országban egyedül-
á l ló , reg ioná l i s kezde-
ményezésű, modell érté-
kű rendezvény színhelye 
a Szegedi Akadémiai Bi-
zottság s z é k h á z a , ahol 
tegnap és ma területfej-
lesztési tréningen vehet-
t e k , i l l e tve v e h e t n e k 
részt a régió civil szerve-
zeteinek képviselői. 

A Demokratikus Jogok 
Fejlesztéséért Alapítvány 
(DemNet) pályázatot hirde-
tett - civil szervezetek részé-
re tartandó - területfejleszté-
si tréning szervezésére, ame-
lyet a Dél-alföldi Regionális 
Fejlesztési Tanács (DARFT) 
nyert meg. így kerülhetett 
sor arra a kétnapos rendez-

zetője emlékeztetett arra, 
hogy a NATO külügymi-
niszteri tanácsa április 12-én 
azt a politikai döntést hozta, 
hogy folytatni kell és fel kell 
erősíteni a légicsapásokat. 

Javier Solana NATO-fő-
titkár Martonyi János szerint 
csak annyit mondott: elkép-
zelhető, hogy később felül 
kell vizsgálni a stratégiát. 

Gerhard Schröder német 
kancellár hétvégi nyilatko-
zata kapcsán a magyar kül-
ügyminiszter utalt arra, 
hogy Jamie Shea NATO 
szóvivő már cáfolta azt a 

taxivezetői igazolvánnyal 
lehet taxit vezetni. Az iga-
zolvány kiadásakor a kama-
ra a jogszabályban meghatá-
rozott szempontokat vizs-
gálja, például azt, hogy a 
gépkocsivezetőnek megvan-
e a taxis vizsgája. 

A taxivezetői igazol-
ványt a taxit üzemeltető vál-
lalkozásnak kell kérnie a 
kamarától meghatározott 
személyre. 

A taxivezetői igazolvány 
tartalmazza a sofőr fényké-
pével ellátott azonosító la-
pot, amelyet a gépkocsi mű-
szerfalán a gépkocsivezető 
melletti ülésnél kell elhe-

vényre, amelynek célja a dél-
alföldi régióban működő ci-
vil szervezetek képviselői-
nek képzése és bevonása a 
regionális területfejlesztési 
folyamatokba. Nógrádi Zol-
tán, a DARFT elnöke ki-
emelte: a szegedi rendez-
vényt, amelyet a civil szféra 
oktatás és a kultúra területén 
dolgozó tagjai számára szer-
veztek, további négy követi 
még a régió más városaiban. 
Szentesen a vidékfejlesztés-
sel foglalkozók, Kecskemé-
ten az egészségügyben és a 
szociális ellátásban tevé-
kenykedők, Békéscsabán a 
környezetvédelem, Kalocsán 
pedig a turizmus iránt érdek-
lődők juthatnak hasznos in-
formációkhoz. A területfej-

hírt, amely szerint Magyar-
országról kőolaj érkezne Ju-
goszláviába. 

- Ezt csak megismételni 
tudom, kőolaj- vagy kőolaj-
származék-kivitel, illetve 
tranzit nincs Magyarország-
ról Jugoszláviába - tette 
hozzá. 

Martonyi János hasznos-
nak minősítette találkozóját 
a szocialistákkal. Közölte: 
fontos, hogy mindenki meg-
felelő tájékoztatást kapjon 
az ügyben, és a stratégiai 
döntések nemzeti konszen-
zus alapján szülessenek. 

lyezni, így az utas be tudja 
majd azonosítani a vezetőt. 

A kamara az ügyintézés 
könnyítése érdekében nem 
kér erkölcsi igazolványt 
azoktól a gépkocsivezetők-
től, akik a taxisszolgáltatási 
tevékenységhez szükséges 
engedélyt a kamaránál vál-
tották ki, mert akkor be kel-
lett adni a hatósági bizonyít-
ványt. 

Simcsig Miklós elmondta, 
hogy a szükséges dokumen-
tumok megléte esetén a ta-
xivezetői igazolványt a ké-
relem benyújtásától számít-
va 8 napon belül kiadják 
majd a kamarák. 

lesztési tréning és workshop 
jelentősége, hogy a résztve-
vőket szeretnék bevonni - a 
készülő regionális koncepci-
óval és a stratégiai progra-
mokkal kapcsolatos elméleti 
és gyakorlati kérdések meg-
ismertetése után - a fejlesz-
tési program elkészítésébe. 
A kapcsolatfelvételre azon-
ban nemcsak az öt alkalom-
mal megtartandó két-két 
napra tervezett rendezvény-
sorozat ad lehetőséget, hi-
szen a DARFT Szegeden 
már a régió fő gazdasági sze-
replőinek képviselőivel is ta-
lálkozott; valamint folyama-
tosan együttműködik az ön-
kormányzatokkal. A közös 
erőfeszítés ugyanis nélkülöz-
hetetlen, mivel a dél-alföldi 

Szabó János honvédelmi 
miniszter a frakcióülésről tá-
vozóban adott rövid nyilat-
kozatában elmondta: tájé-
koztatta az MSZP képvise-
lőcsoportját a Magyar Hon-
védség felkészüléséről és a 
védelemmel kapcsolatos in-
tézkedéssorozatról, amelyről 
minden országgyűlési kép-
viselőnek tudnia kell. 

- Úgy érzem, hogy a 
frakció elégedett volt beszá-
molómmal, a felcsattanó 
tapsból erre lehet következ-
tetni - fogalmazott Szabó 
János. 

• Budapest (MTI) 
Elsősorban az Alkotmány-

bíróság működését befolyáso-
ló tervezett törvénymódosítá-
sokról esett szó Orbán Viktor 
miniszterelnök és Németh Já-
nos, az Alkotmánybíróság el-
nöke hétfő délelőtti találkozó-
ján - közölte a megbeszélést 
követően az Alkotmánybíró-
ság. A kommüniké szerint a 
kormányfő elfogadta az Al-
kotmánybíróság elnökének 
meghívását arra a 2000. janu-
árjában tartandó jubileumi 
rendezvényre, amelyet a testü-
let fennállásának 10. évfordu-
lója alkalmából tartanak majd. 

régió kezdi elveszíteni ko-
rábbi kedvező pozícióját, ez-
zel pedig a „leszakadó" régi-
ók sorába kerülhet. Az elő-
adásokon az ennek elkerülé-
sét célzó szempontok szerint 
esett szó tegnap a területfej-
lesztés eszköz- és intéz-
ményrendszeréről, a terület-
fejlesztés jogi hátteréről, az 
unió regionális politikájáról, 
valamint a civil szervezetek 
szerepéről. Ma a program- és 
projektkészltés, tervezés 
részleteivel ismerkednek a 
résztvevők. Ezt követően az 
oktatás és a szakképzés hely-
zetéről lesz szó, illetve ehhez 
kapcsolódóan stratégiai 
programegyeztető fórumot 
tartanak. 

N. R. J . 

• Budapest (MTI) 
Fenntartotta a Legfel-

sőbb Bíróság az Agrobank 
egykori vezetőit, Kunos 
Péter vezérigazgatót és Ko-
vács Mihály elnököt elma-
rasztaló jogerős ítéletet, a 
felülvizsgálati eljárás során 

• Budapest (MTI) 
„Megkezdődött egyes ár-

és belvíz sújtotta területeken 
azoknak a sertéseknek a fel-
vásárlása, amelyekre az ag-
rárkormányzat korábban ígé-
retet tett" - közölte Torgyán 
József földművelésügyi és 
vidékfejlesztési miniszter 
hétfőn Budapesten, a húsipa-
ri tudományos napok meg-
nyitóját követően újságírók-

• Munkatársunktól 
A József Attila Tudomá-

nyegyetem Állam- és Jogtu-
dományi Karának legutóbbi 
tanácsülésén a testület tagjai 
megszavazták a tanulmányi és 
vizsgaszabályzat módosítását. 
Ennek megfelelően a hathetes 
vizsgaidőszak hivatalosan is 
kiegészül egy egyhetes utó-
vizsga-időszakkal. Eddig 
ugyanis a szabályzat nem tar-
talmazta a szeptember elejei 
utóvizsga-időszakot, bár sok 
hallgató javította ki elégtelen 
vizsgaeredményét a tanév 

hétfőn kihirdetett határoza-
tában. 

Orosz Balázs ügyvéd a 
tárgyalást követően a sajtó 
képviselői előtt kijelentette, 
hogy ezután nemzetközi fó-
rumok előtt próbálja tisztáz-
ni védenceit. 

kai. A sertések állami meg-
vételére azért van szükség, 
hogy a kormányzat enyhítse 
azoknak a gazdáknak a ká-
rát, akik az ár- és belvíz mi-
att nem tudták időben érté-
kesíteni az állatokat. 

A miniszter megerősítet-
te, hogy az ár- és belvíz súj-
totta területekről 20 ezer ser-
tést vásárolnak fel, és a fel-
vásárlás folyamatos lesz. 

kezdetét megelőző héten kü-
lön engedéllyel. Az utóvizsga-
időszakban csak pótvizsgát le-
het tenni, halasztott vizsgát 
nem A tanács az eddigihez ké-
pest kevésbé szigorú szabály-
zatot hagyott jóvá, ezt is mu-
tatja egyebek mellett, hogy a 
diákoknak a jövőben korlátlan 
számú félévismétlésre adnak 
lehetőséget. A kar tanácsa jó-
váhagyta honoris causa cím 
adományozását dr. Andreas 
Wacke. a Kölni Egyetem ró-
mai jogi intézete igazgatója 
számára. 

• Területfejlesztésről a SZAB-székházban 

n Leszakadó" régió leszünk? 
Döntések 

a szegedi jogi karon 

S e r t é s k á r o k 


